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Op 16 november 2021 besprak de Commissie voor Buitenlands Beleid, Europese 

Aangelegenheden, Internationale Samenwerking en Toerisme het rapport Onder 

de radar. Doorvoer van militaire goederen: van vergunnen tot controleren (Parl.St. 

Vl.Parl. 2020-21, nr. 62/1) dat op vraag van de commissie is opgesteld naar aan-

leiding van de vaststelling dat het aantal doorvoervergunningen sterk gedaald is. 

Nils Duquet, directeur van het Vlaams Vredesinstituut, en Diederik Cops, senior 

onderzoeker, stelden het rapport voor (bijlage 1).  
 

Aansluitend lichtte het Vlaams Vredesinstituut zijn advies bij het Verslag Wapen-

handel 2020 van de Vlaamse Regering (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 53/2) toe. In 

dat advies koos men ervoor om de focus te leggen op de bevindingen van het 

rapport naar doorvoer (bijlage 2). Ook de analyse van de nota ‘De handel in militair 

materieel vanuit, naar en door Vlaanderen in 2020’ werd aan de commissie bezorgd 

(bijlage 3). 

 

Ten slotte gaf het Vlaams Vredesinstituut een toelichting bij zijn nota over het 

Vlaams en Europees juridisch en administratief controlekader voor het eindgebruik 

van defensiegerelateerde goederen, en bij het bredere onderzoek dat het Vlaams 

Vredesinstituut naar eindgebruik doet (bijlage 4). 

 

Voor de drie toelichtingen maakten Nils Duquet en Diederik Cops gebruik van een 

presentatie (bijlage 5). Deze presentatie is, samen met de bijlagen 1 tot en met 4, 

terug te vinden op de dossierpagina van dit document op www.vlaamsparlement.be. 

 

(De vergadering werd als een hybride vergadering georganiseerd.) 

I. Rapport Onder de radar 

1. Toelichting door Diederik Cops 

Diederik Cops zegt dat het onderzoek naar doorvoer een omvangrijk onderzoeks-

rapport heeft opgeleverd. Tijdens het onderzoek bleek al dat er veel interesse was 

voor het thema, vooral bij internationale organisaties en de logistieke sector. Ze 

botsen immers op de grenzen en de complexiteit van doorvoercontrole. 

 

De spreker kan, gezien het omvangrijke rapport, niet op alle details ingaan en 

focust dan ook op de algemene conclusies. 

1.1. Achtergrond en schets van het onderzoek 

In de periode voor de coronacrisis was er een grotere aandacht voor doorvoer, ook 

in de commissie Buitenlands Beleid (slide 3). De blijvende daling van de doorvoer-

vergunningen was een aanleiding, evenals de discussie over de doorvoer vanuit 

Canada naar Saoedi-Arabië in 2018 en 2019, waarvoor geen vergunning werd aan-

gevraagd. Er vinden wellicht transacties van militaire goederen via Vlaams grond-

gebied plaats waar Vlaanderen mogelijk geen zicht op heeft. Hoe kan men de 

controle verbeteren zodat er meer zicht komt op de transacties die via Vlaanderen 

verlopen? Hoe kan men ervoor zorgen dat de controle effectief gebeurt? 

 

Daarnaast was er de dubbele vraag tot onderzoek vanuit de commissie Buitenlands 

Beleid in december 2020: 

− Hoe kan men de stelselmatige afname van het aantal vergunningen voor door-

voer van militair materieel via Vlaanderen verklaren? 

− Wat zijn mogelijkheden, beperkingen en goede praktijken voor een betere en 

meer efficiënte controle op de doorvoer van militair materieel? 

 

Het onderzoek bevatte twee onderdelen (slide 4). Eerst werd een vergelijkende 

analyse van de nationale controlestelsels uitgevoerd: van het Vlaamse Gewest, het 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=13781
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Waalse Gewest, Frankrijk, Duitsland, Nederland, Denemarken, Spanje en het Ver-

enigd Koninkrijk. Daarbij lag de focus op een diepgaande analyse van verschillende 

aspecten. 

 

Omdat doorvoer een internationaal verhaal bij uitstek is, werd daarnaast ook de 

internationale samenwerking en informatie-uitwisseling onder de loep gehouden. 

Hierbij werd ook gekeken hoe deze aspecten verbeterd konden worden met het 

oog op een verbetering van de doorvoercontrole. Het Vlaams Vredesinstituut heeft 

onderzocht hoe de samenwerking en informatie-uitwisseling verlopen tussen de 

logistieke actoren onderling en met de controle-autoriteiten, tussen de douane-

diensten, tussen de douanediensten en de exportcontrolediensten en tussen de 

nationale exportcontrolediensten onderling. 

 

Het onderzoek zelf bestond uit een combinatie van onderzoeksmethoden (slide 5). 

Er waren interviews met diverse (inter)nationale belanghebbenden zoals de primair 

bevoegde overheidsinstanties (n=5), andere overheidsdiensten (n=4), internatio-

nale experten zoals de werelddouaneorganisatie en actoren in de internationale 

handel zoals de Europese Commissie en Vlaamse en internationale vertegenwoor-

digers van de logistieke sector (n=30). Die laatsten krijgen vaak te maken met de 

verschillen in regels voor doorvoer. 

1.2. Algemene conclusies 

Het controleren van de doorvoer van militaire goederen is belangrijk om een aantal 

redenen (slide 7):  

− ten eerste om de internationale handel in militaire goederen te beveiligen;  

− ten tweede om internationale verplichtingen (zoals wapenembargo’s) na te ko-

men; 

− ten derde om de internationale illegale wapenhandel aan te pakken omdat die 

veelal via reguliere handelsroutes en transitkanalen verloopt en goede data van 

die processen nuttige informatie kunnen opleveren voor de identificatie van 

dergelijke illegale transacties. 

 

Maar de doorvoer van militaire goederen is moeilijk te beheren omdat het per de-

finitie een internationaal fenomeen is. Er zijn internationale handelsstromen waarin 

verschillende overheden en verschillende actoren in verschillende landen betrok-

ken zijn. Het wijkt af van de traditionele organisatie van exportcontrole. Controle 

op uitvoer is nationaal georganiseerd met actoren op het eigen grondgebied met 

technische expertise over de geproduceerde producten die vaak de verplichtingen 

en het vergunningsbeleid kennen.  

 

Bij doorvoer zijn er andere actoren, namelijk de logistieke actoren die geen of 

weinig technische expertise hebben, die vaak beperkte informatie hebben over de 

goederen die ze transporteren en die vaak de goederen over verschillende grond-

gebieden transporteren en dus telkens de precieze regels moeten kennen van de 

nationale rechtsstelsels.  

 

Ten slotte is er de groeiende complexiteit van de internationale handel, het feit dat 

de internationale handel steeds groter wordt en steeds sneller moet verlopen. 

Doordat de handel steeds sneller gaat, is die moeilijk te controleren. 

 

Complex en weinig transparant 

 

Omdat de doorvoer moeilijk te controleren is, is er relatief weinig aandacht voor 

(slide 8), wat leidt tot een grote complexiteit van de doorvoerregimes binnen de 

EU en tot een gebrekkige transparantie. 
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Een eerste gevolg is dat de doorvoerregimes in de geanalyseerde landen zeer com-

plex zijn en onderling zeer verschillend: het gaat om verschillen op het vlak van 

type goederen, van transportmodi en van de landen van herkomst/bestemming, 

waardoor een transactie in het ene land zonder vergunning kan plaatsvinden, in 

een ander land onder een systematische vergunningsplicht staat en in een derde 

land via een algemene vergunning kan gebeuren. 

 

Een tweede gevolg is een groot gebrek aan transparantie. Er zijn maar enkele 

stelsels met een expliciet wettelijk kader en de publieke rapportage over de ver-

gunningspraktijk is zeer beperkt. Maar een paar landen rapporteren over doorvoer 

en wat er gerapporteerd wordt, is zeer beperkt. Dat in tegenstelling tot de stijgende 

transparantie over wapenhandel de afgelopen jaren in Europa. 

 

In vier stelsels was het onmogelijk om de bevoegde instanties voor de exportcon-

trole te interviewen (Spanje, Frankrijk, Denemarken, Verenigd Koninkrijk). Het 

ontbrak niet alleen aan interesse, maar ook was het voor de betrokkenen zelf niet 

altijd even duidelijk wie verantwoordelijk was. 

 

Vlaanderen heeft een transparant juridisch kader en op het gebied van rapportage 

steekt het er, samen met Nederland, bovenuit. 

 

Wat zijn de gevolgen hiervan voor de cijfers? 

 

Voor een aantal landen bestaan er geen gegevens (slide 9). Duitsland en Dene-

marken publiceren geen cijfers over doorvoertransacties. Die cijfers weerspiegelen 

bovendien verschillende realiteiten, wat een onderlinge vergelijking zeer moeilijk 

maakt. Wat vergunningsplichtig is, verschilt immers zeer sterk tussen die landen. 

Hetzelfde geldt voor de geweigerde vergunningen (slide 10). Bovendien rapporte-

ren niet alle landen. Het is zeer moeilijk om daar consequenties uit te trekken. 

 

Behoefte aan een gedegen informatiedeling, samenwerking en kennis (nationaal 

en internationaal) 

 

Uit het onderzoek bleek ook dat er behoefte is aan een betere informatiedeling, 

een betere kennis en een betere samenwerking om de controle te verbeteren, zo-

wel nationaal als internationaal (slide 11). 

 

Het is belangrijk om aan informatiedeling te doen over het strategische karakter 

van goederen, tussen logistieke actoren, en tussen overheidsdiensten en logistieke 

actoren, zodat die transacties geïdentificeerd kunnen worden. De huidige informa-

tie is immers (te) beperkt. Adequate informatie over transacties moet zo vroeg 

mogelijk in de keten gedeeld worden met alle betrokken logistieke actoren, name-

lijk al in het land van oorsprong. Positief is dat de technische oplossingen bestaan, 

maar de politieke wil is te beperkt om ze te implementeren. 

 

De private actoren (exporteurs en logistieke actoren) organiseren de handel in alle 

goederen en zijn zich vaak weinig bewust van uitdagingen en verplichtingen inzake 

controle op (doorvoer van) strategische goederen. Vlaanderen zet sinds kort in op 

outreach naar de logistieke actoren, waarbij er aandacht moet zijn voor de ver-

schillende profielen in de sector. Een expediteur heeft een andere rol dan een dou-

aneagent of een rederij. 

 

De kennis en expertise over militaire goederen en het fenomeen van doorvoer van 

militaire goederen is beperkt (slide 12): er is een beperkte beeldvorming over in-

ternationale handel in militaire goederen. Er is weinig informatie over hoe de han-

delsstromen in militaire goederen zich voltrekken, wat essentieel is als je gericht 

stromen op het eigen grondgebied wilt opsporen. 
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In Vlaanderen en België is er bij de douane beperkte expertise en een beperkte 

capaciteit inzake militaire goederen. Verder zijn er weinig contacten met de douane 

en politiediensten om de (illegale) doorvoer van militaire goederen in beeld te kun-

nen krijgen. 

 

Grootste druk bij douane en de vervoerders 

 

Het gevolg is dat de huidige benadering de grootste druk legt bij de laagste scha-

kels in het systeem: de vervoerders en de douane (slide 13). Daarom is het nodig 

om te evolueren van een vergunningsstelsel naar een controlestelsel, waarbij de 

controle meer inhoudt dan het uitreiken van een vergunning. Het Vlaams Vredes-

instituut pleit voor een brede benadering waarbij de private actoren en de over-

heidsdiensten op verschillende niveaus samenwerken. De dienst Controle 

Strategische Goederen (dCSG) moet kunnen samenwerken met federale diensten, 

de politie, het parket én met de logistieke sector. Op internationaal niveau is de 

samenwerking en informatiedeling te beperkt. Op internationaal niveau ontbreekt 

samenwerking en informatiedeling tussen logistieke actoren, maar ook tussen 

overheidsdiensten (exportcontrole- en douaneautoriteiten). Ook in Vlaanderen en 

België is dat het geval. Er zijn wel informele contacten tussen de dCSG en de dou-

ane maar de formele samenwerking waarbij men bijvoorbeeld vanuit de gewesten 

concrete opdrachten of richtlijnen geeft aan de douane over de manier waarop een 

controle moet gebeuren, bestaat momenteel niet. 

 

Oorzaken daling doorvoervergunningen 

 

Waarom neemt het aantal doorvoervergunningen af (slide 14)? Er is geen eendui-

dig antwoord, maar de volgende verklaringen kunnen cumulatief misschien een 

antwoord geven. 

 

De wijzigingen aan het geldende doorvoercontroleregime in 2017 hebben effect 

gehad. De helft van de transacties die voor 2017 vergunningsplichtig waren, waren 

dat na de wijziging niet meer. Mogelijk is er ook een verplaatsingseffect binnen de 

EU. Als Vlaamse havens strenger zouden zijn, zouden de logistieke actoren voor 

andere routes kiezen en Vlaanderen links laten liggen. Handelsstromen kunnen 

zich snel verplaatsen, handelsroutes minder. Maar daar zijn geen directe bewijzen 

voor. De transparantie over doorvoer en vergunningen is te laag om evoluties of 

verschuivingen in handelsstromen vast te kunnen stellen. 

 

Een externe verklaring is de blijvende toename van het vervoer via containers. 

Goederen in containers zijn moeilijk fysiek te identificeren. Daarom maakt de dou-

ane veel meer gebruik van risicoanalyses, maar de informatie op basis waarvan 

dat gebeurt, is te beperkt om de militaire transacties eruit te halen. Bovendien 

heeft de douane andere prioriteiten zoals illegale drugs, sigarettensmokkel enzo-

voort. 

  

Een economische verklaring is dat er gewoon minder transport is van militaire goe-

deren. Maar volgens het Vlaams Vredesinstituut is dat zeker niet het geval. De 

handel in internationale middelen groeit en bovendien kijkt men meer en meer 

naar de civiele transportsector voor het vervoer van die goederen. Men kan ver-

wachten dat er meer transport en meer doorvoer van militaire goederen plaats-

vindt. 

 

Ook de vlotheid van de controlemaatregelen en de relatie met de controleautori-

teiten zouden een verklaring kunnen geven voor de keuze van de logistieke actoren 

voor andere dan de Vlaamse havens. De relatie met de douane wordt als minder 

positief gepercipieerd omdat die minder efficiënt zou werken. Een goede relatie 

zorgt ervoor dat de transacties eerder gevat worden. 
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2. Vragen van de leden 

2.1. Tussenkomst van Johan Deckmyn 

Volgens Johan Deckmyn geeft de uiteenzetting van het Vlaams Vredesinstituut de 

complexiteit van het dossier weer. Doorvoer is per definitie internationaal en er is 

dus behoefte aan internationale informatie-uitwisseling. Dat blijkt problematisch te 

zijn. Inbreuken op wapenembargo’s en internationale wapenhandel kunnen maar 

aangepakt worden als er concrete initiatieven zijn. Men loopt daar tegen een muur 

aan. De minister-president heeft in het verleden aangegeven dat men er niet altijd 

zicht op heeft en dat er vaak een negatief advies gegeven zou worden. Het lid hoort 

veel maar en moest, wat het niet eenvoudig maakt om het goed in te schatten. 

 

Meer controle is noodzakelijk, maar hoe pakt men dat aan? De verschillende auto-

riteiten en landen hebben minder aandacht voor de problematiek, net omdat het 

zo complex blijft. Nu zijn er al initiatieven om een en ander minder complex te 

maken, maar waartoe leiden de analyse en het debat? Vlaanderen heeft, samen 

met Nederland, een goed kader. Worden de goede voorbeelden niet gedeeld met 

het buitenland? Of is men in het buitenland terughoudend? Uiteindelijk is informa-

tiedeling prioritair. Het lid stelt vast dat er geen vooruitgang wordt geboekt. Er is 

gezegd dat de politieke wil beperkt is. Ziet de spreker toch nog een positieve evo-

lutie in de toekomst of zit het dossier vast? 

 

Er is weinig expertise en controlecapaciteit voorhanden bij de douane om op de 

militaire doorvoer zicht te hebben. Staat dat niet in contrast met de eerdere stelling 

dat Vlaanderen en Nederland al over een goed kader beschikken?  

 

Er is geen echt antwoord op de vraag waarom de doorvoercijfers dalen. Er worden 

verschillende hypotheses voorgesteld die een logische verklaring zijn, maar er kan 

niet in kaart gebracht worden hoe men het probleem het beste kan oplossen. Waar 

is men mee bezig? 

2.2. Tussenkomst van Annick Lambrecht 

Annick Lambrecht heeft een vraag over de lage rapportering van doorvoer zonder 

overlading. Komt dat omdat de doorvoer zonder overlading een adhocvergunnings-

plicht heeft? Enkel als het problematisch is moet men het melden. Als men hier tot 

een systematische meldingsplicht zou overgaan, zouden er andere cijfers ontstaan 

en zou de douane ontlast worden.  

 

In het rapport wordt een uitbreiding van de Vlaamse arrestendatabank gesugge-

reerd met de inbreuken op de Vlaamse exportwetgeving. Is Vlaanderen daarvoor 

het juiste niveau of gebeurt dat beter federaal? 

 

Het is mogelijk om veel meer te weten over de doorvoer van militair materiaal via 

technische programma’s, maar de politieke wil ontbreekt. Gaat het om een bepaald 

politiek niveau? Of gaat het om diensten die onder een bepaalde minister functio-

neren? Waar wordt het juist tegengehouden? 

 

De douane heeft beperkte expertise en capaciteit over de militaire goederen. Is 

dat op te lossen met extra vorming? Of zijn er meer mensen nodig bij de douane? 

2.3. Tussenkomst van Staf Aerts 

Staf Aerts sluit zich aan bij de vorige sprekers waar het gaat over de mogelijke 

verklaringen die alle richtingen uitgaan. Door de burgerluchtvaart wordt aangege-

ven dat er meer wapentransporten zijn, maar dat vertaalt zich niet in de uitgereikte 
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vergunningen. Dat toont wel aan, naast andere verklaringen, dat er een onderaan-

vraag van vergunningen is.  

 

Ook hij wil meer informatie over het ontbreken van de politieke wil. 

 

Hij wil ook verder ingaan op de meldingsplicht in Nederland, waarmee verder niks 

wordt gedaan vanwege juridische hindernissen. Zijn die hinderpalen inderdaad zo 

groot dat er niks moet gebeuren? Is het een mogelijkheid om die hindernissen op 

te heffen zodat de meldingsplicht kan plaatsvinden en er effectief controle op kan 

worden uitgeoefend? Het moet een instrument worden in plaats van een algemeen 

regeltje. 

 

Is het mogelijk dat de informatie van de ngo’s gebruikt wordt bij het afleveren van 

wapenvergunningen en dat die informatie opgenomen wordt in het register van 

informatiebronnen? Is er nog een uitgebreidere samenwerking met de ngo’s mo-

gelijk? Het komt ook aan bod in de internationale documenten over wapenhandel. 

Nu is het een verhaal tussen overheden en bedrijven. Zijn er internationale voor-

beelden of ziet het Vlaams Vredesinstituut mogelijkheden? 

2.4. Tussenkomst van Joris Nachtergaele 

Joris Nachtergaele vindt het rapport uitermate interessant. De vraag speelt al lang. 

Er waren een aantal hints voor de verklaringen, maar die worden niet hardgemaakt 

omdat het moeilijk is om ze te controleren. Het wijzigen van de regelgeving is een 

evidente verklaring evenals het verplaatsen van de handelsstroom. De beschik-

baarheid en de prioritering van de douane is heel belangrijk. Voor de parlements-

leden is de conclusie voor het beleid belangrijk. Moet het juridische kader 

veranderen en hoe verloopt de implementatie? Het lid hoort een probleem van 

implementatie bij de douane. Liggen de prioriteiten daar juist?  

 

Beleidsmatig is dit een zeer complexe materie, moeilijk te beheren, met veel ver-

schillen en moeilijk te vergelijken. Vlaanderen heeft een transparant kader en rap-

portage, wat in andere lidstaten en/of deelstaten niet het geval is. 

 

Hij concludeert dat het beleid in Vlaanderen oké is. Maar als dat beleid alleen in 

Vlaanderen wordt uitgerold, verplaatst het probleem zich en verandert er in de 

praktijk niks. Er moet een Europees uniform kader komen waarbij dezelfde stro-

men op dezelfde manier gereguleerd worden. Is dat haalbaar? Is er politieke wil 

en op welk niveau? 

 

Voor hem brengt het rapport wel helderheid en is het een basis om te discussiëren 

over het kader dat nodig is om de stromen in kaart te brengen. 

2.5. Tussenkomst van Bart Tommelein 

Bart Tommelein bevestigt de opvallende daling van de waarde van de vergunde 

uitvoer en de overbrenging van de militaire producten vanuit Vlaanderen. Het is 

interessant om de oorzaak te kennen van de daling van de doorvoervergunningen 

in Vlaanderen. 

 

De Vlaamse Regering gaf een negatief voorlopig advies voor de mogelijke over-

brenging van onderdelen naar Frankrijk met eindgebruik in Saoedi-Arabië, wat in 

lijn ligt met het beleid van de Vlaamse Regering om geen export van militaire 

goederen toe te staan met eindgebruik Saoedi-Arabië als op het moment van de 

beoordeling bekend is dat de potentiële eindgebruiker betrokken is in het gewa-

pende conflict in Jemen. De Vlaamse Regering voert haar beleid dus wel degelijk 

uit, wat over de taalgrens niet het geval is. 
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President Joe Biden heeft in 2020 aangekondigd de VS-wapenverkoop aan Saoedi-

Arabië te bevriezen en een speciale gezant voor Jemen aan te stellen. Klopt dit en 

heeft de president zich aan zijn belofte gehouden? Is er een wapenembargo ten 

aanzien van Saoedi-Arabië en welke inhoud heeft dat embargo?  

 

Zicht krijgen op het effectieve eindgebruik is een bijzonder ingewikkelde oefening 

en toch is 80 procent van de effectieve eindgebruikers bekend. Hoe controleert 

men dat? Hoe kan men de gap van 20 procent ongekend eindgebruik dichten? 

 

Hoe kan men verklaren dat in 2019 het ongekende eindgebruik nog 70 procent 

was en in 2020 nog maar 20 procent? Bart Tommelein wil weten of er structurele 

aanpassingen zijn doorgevoerd. 

2.6. Tussenkomst van Orry Van de Wauwer 

Voor Orry Van de Wauwer staan in het advies van het Vlaams Vredesinstituut over 

het Jaarverslag Wapenhandel 2020 van de Vlaamse Regering een aantal belang-

rijke vaststellingen over de doorvoerproblematiek. Er is ook een reeks aanvullende 

bevindingen die voortvloeit uit de onderzoeksvragen die de commissie heeft voor-

gelegd aan het Vlaams Vredesinstituut. Een bevinding was de vergroting van het 

bewustzijn bij de private logistieke actoren. Die zijn, in vergelijking met de produ-

centen, te weinig op de hoogte van de verplichtingen. Daarom is er een outreach-

programma om dat bewustzijn te creëren. Het bestaande programma moet 

evenwel verder ontwikkeld worden. 

 

De Internal Compliance Programmes (ICP’s) worden aangepast. Wat zijn die ICP’s 

concreet en hoe kunnen ze verdachte transacties identificeren? Is de meer proac-

tieve controle op de logistieke actoren niet veeleer de taak van de federale douane? 

 

Orry Van de Wauwer informeert hoe de opleiding van de Vlaamse overheid voor 

de federale douaniers verloopt. Ook wil hij weten hoe de samenwerking rond wa-

penhandel tussen de Vlaamse en de federale overheid verloopt. 

 

Om naar een meer omvattend controlestelsel te evolueren, is er behoefte aan een 

meer systematische benadering waarbij alle mogelijke actoren betrokken zijn. Hoe 

kunnen de contacten tussen de betrokken actoren gesystematiseerd worden? Is er 

al informatie-uitwisseling met de politiediensten en het Openbaar Ministerie inzake 

de opsporing en vervolging van de illegale wapenhandel? 

 

De Vlaamse handhavingsdatabank zou versterkt moeten worden met alle vonnis-

sen en arresten. Wat is de meerwaarde van die databank? Wordt de exportcontro-

ledienst niet op de hoogte gebracht wanneer een exporteur of logistieke actor 

veroordeeld wordt? Hij vraagt zich af of het niet beter is om de vonnissen en ar-

resten in een interfederale databank te verzamelen, zodat shopping voorkomen 

kan worden en elke betrokken dienst in België gewaarschuwd wordt. 

 

De aanvrager van een vergunning heeft een actieve informatieplicht met betrek-

king tot het eindgebruik. Gaat deze a-priori-informatieplicht verder dan in de an-

dere EU-lidstaten? 

 

Met het oog op de controle op het eindgebruik heeft Vlaanderen bijkomende wei-

geringsgronden aan de vier eerste Europese criteria toegevoegd. Welke landen 

hebben nog dergelijke extra weigeringsgronden ingevoerd? Hij vraagt of dat niet 

beter meteen op Europees niveau geregeld wordt om een gelijk speelveld te cre-

eren. Wat houdt de EU tegen om dat te doen? 

 

Vlaanderen gaat verder dan andere Europese landen door te stellen dat de ver-

gunning voor die goederen geweigerd moet worden als de eindgebruiker betrokken 
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is bij een regionaal conflict. Het is lovenswaardig dat Vlaanderen daarin zo ver 

gaat, maar wordt het ook consequent toegepast? De scheidingslijn is bijzonder 

dun. Hij verwijst naar de spanningen in Ethiopië, waarover het parlement ook een 

resolutie heeft aangenomen (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 574/2). De spanningen 

in Ethiopië lopen zo hoog op dat de kans op een regionaal conflict zeer groot wordt. 

Zal men op grond van artikel 4 van het Wapenhandeldecreet dan ook de export 

van militaire technologie naar Tanzania kunnen weigeren omdat dat land een draai-

schijf is van wapenleveringen aan heel wat Afrikaanse landen en zo kan bijdragen 

aan het uitlokken van een regionaal conflict? 

3. Repliek van het Vlaams Vredesinstituut 

Nils Duquet stelt voor om de specifieke vragen over het rapport Doorvoer eerst te 

beantwoorden. De andere vragen kunnen aan bod komen bij de toelichting van het 

advies van het Vlaams Vredesinstituut bij het Jaarverslag Wapenhandel 2020. De 

vragen over het eindgebruik worden ten slotte beantwoord naar aanleiding van de 

toelichting van het juridische kader over eindgebruik.  

 

Diederik Cops stelt dat het rapport over doorvoer de problematiek schetst, maar 

dat in het advies op verschillende niveaus heel concrete punten naar voren worden 

geschoven om de controle te verbeteren, zowel op Vlaams niveau als binnen België 

en internationaal. Het patroon kan doorbroken worden omdat hij tijdens het on-

derzoek gemerkt heeft dat er heel veel interesse was, meer bepaald van interna-

tionale organisaties zoals de werelddouaneorganisatie, het VN-Bureau voor drugs 

en criminaliteit (UNODC) en binnen de conferentie van verdragspartijen bij het VN-

wapenhandelsverdrag. Er bestaat een sense of urgency om met het thema aan de 

slag te gaan, ook binnen COARM op het niveau van de EU. Maar er is heel weinig 

informatie en er zijn weinig data en rapporten beschikbaar. Net dit rapport over 

doorvoer kan een eerste stap zijn om te beginnen. Het rapport wordt dan ook naar 

het Engels vertaald vanwege de grote interesse van internationale organisaties en 

transportbedrijven. Diederik Cops gelooft dat als er meer informatie is, er meer 

concrete pistes naar voren worden geschoven, er politiek haalbare oplossingen 

aangebracht kunnen worden, zowel Vlaams, Belgisch als internationaal en Euro-

pees, en er ook effectief concrete acties zullen worden ondernomen om het sys-

teem te vereenvoudigen en te verbeteren. 

 

De beperkte politieke wil slaat niet op het Vlaamse niveau. Daar is men gemoti-

veerd om ermee aan de slag te gaan. Het kwam uit de gesprekken met de inter-

nationale organisaties die programma’s voor informatiedeling hadden ontwikkeld 

en die meegaven dat een aantal landen niet geneigd zijn om die informatie te delen 

om commerciële redenen, veiligheidsredenen en strategische redenen. De spreker 

gelooft wel dat het mogelijk is om naar meer samenwerking en informatiedeling te 

gaan door een aantal aanpassingen als technische aanpassingen te verkopen. 

 

Voor de burgerluchtvaart bestaan er procedures voor de handel in gevaarlijke goe-

deren die zeer stevig ingebed zijn, met een lange traditie waarbij de informatie wel 

gedeeld kan worden tussen logistieke actoren en overheden. Dat is een indicatie 

dat er nog wel bronnen binnen het Belgische staatsbestel zijn die mogelijk rele-

vante informatie opleveren over transacties van strategische goederen. Gevaarlijke 

goederen is maar één onderdeel van militaire goederen (explosieven en munitie), 

maar dat zijn belangrijke goederen die men ook wil kunnen controleren. Via die 

kanalen kan men aan informatie komen van transacties die plaatsvinden. 

 

Het Wapenhandeldecreet is inzake doorvoer een goed decreet. Dat blijkt ook uit 

de analyse: het is intern coherent, het is transparant en logisch. De implementatie 

ervan is cruciaal: hoe kan men controleren wat men wil controleren? Daar zitten 

nog een aantal uitdagingen. Het advies bevat een aantal voorstellen om de imple-

mentatie te verbeteren. 
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II. Advies van het Vlaams Vredesinstituut bij het Jaarver-

slag Wapenhandel 2020 

1. Toelichting door Nils Duquet 

Nils Duquet licht het advies van het Vlaams Vredesinstituut toe bij het Jaarverslag 

Wapenhandel 2020 (Parl.St. Vl.Parl 2021-22, nr. 53/1) dat de Vlaamse Regering 

heeft ingediend. Dat advies is geschreven, rekening houdend met de bevindingen 

van het rapport Doorvoer. 

 

De spreker gaat eerst in op de belangrijke vaststellingen uit het Jaarverslag Wa-

penhandel 2020 (slide 16). De vergunde uitvoer van militaire goederen in 2020 

bedroeg 42,2 miljoen euro, wat opvallend minder was dan de voorgaande jaren. 

De uitvoer is vooral vergund voor speciaal militair oefenmaterieel en militaire elek-

tronica, bestemd voor Koeweit, Duitsland, Verenigde Staten, Brazilië en Frankrijk. 

Opvallend is dat het ongekende eindgebruik sterk is afgenomen in vergelijking met 

de voorgaande jaren, maar dat schommelt sterk van jaar tot jaar en het is moeilijk 

om daarin een tendens te onderscheiden. Het gaat om een beperkt aantal bedrij-

ven in Vlaanderen met een beperkt aantal contracten die die producten exporteren. 

 

In 2020 werden slechts drie vergunningen voor doorvoer van militaire goederen 

via Vlaanderen uitgereikt. Er doet zich dus opnieuw een verdere afname van het 

aantal uitgereikte (en geweigerde) doorvoervergunningen voor. Dat was de aan-

leiding voor het Vlaams Vredesinstituut om zijn advies bij het Jaarverslag Wapen-

handel 2020 hierop toe te spitsen.  

 

Het Vlaams Vredesinstituut stelt in zijn advies over doorvoer een aantal maatre-

gelen voor die een verschil kunnen maken (bijlage 17). Dat vraagt tijd en er moet 

op verschillende elementen tegelijkertijd gefocust worden: 

− de complexiteit van de controle verminderen; 

− de transparantie over doorvoercontrole vergroten; 

− de communicatie en informatie-uitwisseling verbeteren; 

− het bewustzijn bij de private logistieke actoren vergroten; 

− de kennis en expertise versterken bij verschillende actoren; 

− evolueren van een vergunningsstelsel naar een omvattend controlestelsel. 

 

Voor die maatregelen en initiatieven is onderzocht op welke verschillende niveaus 

men daar iets aan kan doen: internationaal, Belgisch en Vlaams (slide 18). 

1.1. Complexiteit van de controle verminderen 

Uit het onderzoek naar doorvoer blijkt dat er grote nationale verschillen zijn in 

controleregimes en dat zet de efficiëntie en effectiviteit onder druk (slide 19). Dat 

is een drempel voor internationale samenwerking. Bovendien is er het risico op 

shopping waarbij actoren kiezen voor de weg van de minste weerstand. Ook is er 

de angst van landen om zelf strenger te worden omdat dat druk zet op de legitieme 

handelsstromen. 

 

De bedoeling is om de doorvoercontrolestelsels te harmoniseren binnen Europa. Er 

is een Europees kader voor exportcontrole en voor doorvoer niet. 

 

Eerst is er een Europese definitie van het begrip doorvoer nodig. Verder is het 

belangrijk dat er binnen de EU wordt gecommuniceerd over de eigen doorvoerstel-

sels. Men weet niet wat een ander land doet. Als er meer informatie over die con-

trolesystemen beschikbaar wordt, kan men mogelijke punten voor vereenvoudiging 

en harmonisering identificeren. 
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Vlaanderen heeft een goed kader en kan zijn best practices exporteren en een 

voortrekkersrol opnemen. De Vlaamse overheid is daarmee ook bezig. Vlaanderen 

kan actief bijdragen aan de harmonisering ondanks dat het een kleine deelstaat is 

in een zeer groot Europa. 

1.2. Transparantie vergroten 

Op dit moment is er een zeer beperkte publieke rapportage in de EU (slide 20). 

Vlaanderen heeft een relatief hoge mate van transparantie. Op het niveau van 

COARM kan Vlaanderen pleiten voor grotere nationale transparantie over de ver-

gunde en geweigerde doorvoertransacties zoals dat ook voor export gebeurt. Een 

soortgelijk systeem is het denialnotificationsysteem waarbij landen die een export 

weigeren dat melden zodat andere landen daar eventueel rekening mee kunnen 

houden. Zo streeft men naar een harmonisering van beslissingen (no-undercut-

principe). Het Vlaams Vredesinstituut beveelt aan om voor de geweigerde doorvoer 

ook via het denialnotificationsysteem te werken (no-undercutprincipe). 

 

Het Vlaams Vredesinstituut houdt een pleidooi om alle doorvoercontrolediensten 

toegang te geven tot de informatie-uitwisselingskanalen van COARM. Niet in alle 

landen is een exportcontroledienst ook bevoegd voor doorvoer. 

 

Op basis van de informatie over de geweigerde vergunningen kan men ten slotte 

gaan afleiden hoe bepaalde landen de criteria toepassen op doorvoer als het gaat 

over regionale spanningen, embargo’s enzovoort. 

1.3. Communicatie en informatie-uitwisseling verbeteren 

Douanecontrole en de ICP’s zijn zeer sterk afhankelijk van de kwaliteit van de 

aangeleverde informatie (slide 21). Het onderzoek geeft aan dat het belangrijk is 

om de informatie-uitwisseling zo vroeg mogelijk in de keten plaats te laten vinden. 

 

Initiatieven die men op Vlaams niveau kan nemen:  

− Men kan de logistieke actoren verplichten om het vergunningsplichtige karakter 

van een doorvoertransactie te delen met andere actoren in de keten.  

− Men kan informatie over de transportroute opvragen en delen met de andere 

landen van de transportroute. 

 

Ook internationaal kan men ook concrete initiatieven nemen. Zo kan men binnen 

het VN-Wapenhandelverdrag pleiten voor het inschakelen van de logistieke sector 

en internationale organisaties in de werkgroep rond doorvoer. Ook nagaan op het 

niveau van de EU hoe het Europees Import Control System 2 (ICS2) een bijdrage 

kan leveren, is zinvol. 

1.4. Bewustzijn bij private logistieke actoren vergroten 

Er is weinig kennis van verplichtingen en risico-indicatoren bij de private logistieke 

actoren (slide 22). Risico-indicatoren zijn routes die op het laatste moment veran-

deren, landen waar risico’s bestaan voor afwending van wapens, enzovoort. 

 

Op Vlaams niveau kan men verder inzetten op outreach naar de logistieke sector 

Samen met de logistieke sector kan men de bestaande ICP’s evalueren en eventu-

eel verbeteren. Ten slotte is een proactieve controle van de activiteiten van de 

logistieke actoren nuttig om elkaar snel te kunnen informeren. 

1.5. Kennis en expertise versterken  

Er is behoefte aan de verbetering van technische expertise bij de douane (slide 

23). Het Vlaamse kader is goed opgezet, maar bij de implementatie loopt het 
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verkeerd. Er is ook nog altijd geen formeel samenwerkingsakkoord tussen de ex-

portcontrolediensten en de Belgische douane. Het is niet enkel een probleem van 

technische expertise en opleiding, maar ook een probleem van afnemende midde-

len bij de douane. Het voortzetten van de opleiding over strategische goederen bij 

de eerstelijnsdouaniers door de Vlaamse overheid is daarom een goede zaak. 

 

Het gaat uiteindelijk over een betere beeldvorming. De beschikbare informatie is 

belangrijk om bepaalde stromen in kaart te kunnen brengen en risico’s beter te 

kunnen inschatten: 

− Het Vlaams Vredesinstituut vraagt dat Vlaanderen internationaal gaat pleiten 

voor een betere afstemming van de bestaande douanenomenclatuur (lijst van 

types producten) aan controleregimes. 

− Het Vlaams Vredesinstituut vraagt ook dat Vlaanderen binnen de EU pleit voor 

een prioritair controledomein inzake militaire goederen door Europese douane-

diensten. Dat is een beslissing van de douanediensten in alle EU-lidstaten om 

gedurende een zekere periode prioritair aandacht te besteden aan een specifiek 

thema. De verkregen informatie kan dan worden gebruikt voor het verder uit-

werken van hun beleid. 

− Samen met de Belgische douane zou Vlaanderen kunnen nagaan hoe bestaande 

aangiftesystemen van de douane kunnen bijdragen aan de identificatie van 

vergunningsplichtige stromen, adviseert het Vlaams Vredesinstituut.  

− Het Vlaams Vredesinstituut pleit ervoor dat Vlaanderen nagaat hoe de meld-

plicht voor niet-vergunningsplichtige doorvoer kan worden geïmplementeerd. 

Door zo’n meldplicht ontstaat er een veel beter beeld van de stromen. Om dat 

te kunnen doen, moet er veel beter samengewerkt worden met de douane. 

Zonder een dergelijke samenwerking is de implementatie van zo’n meldings-

plicht weinig haalbaar. 

− Het Vlaams Vredesinstituut wijst op het belang van het inzetten op samenwer-

king met opsporings- en vervolgingsdiensten. Er was een vraag over het inter-

federaal overlegcomité voor de bestrijding van illegale wapenhandel. De 

informatie-uitwisseling daar verloopt niet altijd even goed en er is niet altijd 

evenveel vertrouwen in elkaars werk. Er is een zekere schroom om een en 

ander te delen. 

1.6. Van vergunningsstelsel naar controlestelsel 

Er is behoefte aan een systeembenadering en dat impliceert afspraken en structu-

rele samenwerking tussen alle betrokken overheidsdiensten (slide 24). De contro-

leketen is verkokerd. Het Vlaamse decretale kader is intern coherent, transparant 

en logisch, maar de effectieve en efficiënte implementatie hangt samen met de 

kwaliteit van de samenwerking met andere diensten, vooral met de douane. 

 

Welke initiatieven kan men nemen? 

 

Er is zeer dringend behoefte aan een interfederaal samenwerkingsakkoord Douane, 

waarin over informatie-uitwisseling, handhaving, beeldvorming en sanctionering, 

enzovoort afspraken vastgelegd worden (slide 25). Op dit ogenblik is er wel infor-

mele samenwerking, maar een duidelijk formeel kader ontbreekt. 

 

Verder is het nodig om informatie uit te wisselen met de diensten inzake controle 

op transport van gevaarlijke goederen. Ook is er behoefte aan informatie uitwis-

selen en samenwerken met de politie en het parket. Belangrijk is dat het Vlaamse 

administratief handhavingsbeleid verder vorm krijgt en dat de Vlaamse handha-

vingsdatabank uitgebreid wordt met arresten en vonnissen over strategische en 

militaire goederen.  

 

Er zijn verschillende databanken en beheerssystemen, maar de interoperabiliteit 

moet versterkt worden.  
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Het Vlaams Vredesinstituut pleit ook voor een meer actieve communicatie van de 

dCSG over het gevoerde vergunningsbeleid naar de logistieke sector en de douane, 

in het bijzonder over controle op doorvoer zonder overlading. 

 

Ten slotte pleit het Vlaams Vredesinstituut voor een Europees handhavingscoördi-

natiemechanisme. Naar analogie van het controlesysteem op de handel in dualu-

segoederen (goederen voor tweeërlei gebruik) zou ook voor de internationale 

handel in militaire goederen op Europees niveau zo’n werkgroep moeten worden 

opgericht. Hieraan zouden dan de exportcontrolediensten, douanediensten en op-

sporings- en vervolgingsdiensten kunnen deelnemen om elkaar te leren kennen, 

goede praktijken uit te wisselen en afspraken te maken inzake samenwerking en 

informatie-uitwisseling. 

2. Vragen van de leden 

2.1. Tussenkomst van Johan Deckmyn 

Volgens Johan Deckmyn worden er een aantal concrete initiatieven voorgesteld, 

ook op Europees niveau. Hij vraagt zich af hoe Vlaanderen die landen kan overtui-

gen om mee in dit verhaal te stappen. Wat is de wortel? 

 

Het beeld dat van de douane wordt geschetst, is niet ideaal. Het Vlaams Vredesin-

stituut vraagt dat Vlaanderen internationaal initiatieven neemt inzake de douane-

problematiek, wat hij zeker ondersteunt. Op het gebied van import en export is 

Vlaanderen de grootste speler in België. Hoe krijgt men de douane mee? Hoe ziet 

het Vlaams Vredesinstituut de concrete werking binnen België verbeteren?  

3. Antwoord van Nils Duquet 

Nils Duquet bevestigt dat het niet evident is met de douane, maar men moet ook 

het bredere plaatje bekijken. De douane is zeer sterk geëvolueerd de laatste de-

cennia van een overheidsdienst voor het innen van inkomsten naar een dienst voor 

controle. Er komen nieuwe taken voor de medewerkers, maar dat is niet altijd even 

evident, zeker voor medewerkers met een lange carrière bij de douane. Je kunt 

niet alles in een dag veranderen. Een goed begin is het aanbieden van de opleiding 

aan de eerstelijnsdouane. Zo ontstaat er een bewustzijn. Maar ook op het hoogste 

niveau moet dat bewustzijn er komen.  

 

De strijd tegen illegale wapenhandel is daarbij belangrijk. Het zorgt voor proble-

men in binnen- en buitenland. Als Vlaanderen aangeeft te willen helpen bij de strijd 

tegen illegale wapenhandel, moet er verandering mogelijk zijn. De dienst die zich 

bij de douane daarmee bezighoudt, is een kleine dienst, dus er moeten dan ook 

gevolgen aan gegeven worden. 

 

Een bezoek met de commissie aan de haven van Antwerpen is leerrijk omdat men 

met eigen ogen kan zien waar de douane zelf mee worstelt. Het is niet vanzelf-

sprekend. Zodra het weer kan, is het Vlaams Vredesinstituut bereid om zo’n bezoek 

te organiseren om de problematiek in de praktijk te gaan bekijken. 

 

Internationaal zijn er weinig wortels. Vlaanderen is een kleine deelstaat in Europa, 

maar iedereen heeft recht van spreken. Als men erin slaagt het belang van inter-

nationale samenwerking te benadrukken door op gedeelde voordelen te wijzen, 

kan men vooruitgang boeken. De Vlaamse overheid is actief op dat vlak door zelf 

die rol op te nemen en in de werkgroepen een leidende rol te nemen. Ook de 

Engelse vertaling van het rapport over doorvoer draagt daartoe bij. 

 

Diederik Cops voegt toe dat er in Europa een aantal lidstaten interesse hebben in 

dit thema. De mate waarin lidstaten in Europa met doorvoer te maken hebben, is 
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erg verschillend. Vlaanderen, Nederland, Duitsland en Frankrijk zijn doorvoerlan-

den in tegenstelling tot een aantal Oost-Europese landen. Het feit dat de politieke 

belangen kleiner zijn, maakt het mogelijk om vooruitgang te boeken, zeker nu het 

rapport Doorvoer beschikbaar is en ook de Vlaamse overheid mee aan de kar trekt. 

III. Toelichting bij de juridische analyse van de controle op 

eindgebruik van Vlaamse defensiegerelateerde goederen 

1. Toelichting door Nils Duquet 

Het onderzoek naar de controle op het eindgebruik is niet nieuw (slide 28). In het 

verleden heeft Nils Duquet dat de achillespees van het Vlaamse exportcontrolebe-

leid genoemd. De defensie-industrie bestaat uit relatief kleine bedrijven die in be-

perkte mate op de defensiemarkt aanwezig zijn en die componenten van 

componenten van grote wapensystemen maken. Het is heel moeilijk om daarop 

controle uit te oefenen. De situatie is helemaal verschillend van die in Wallonië, 

waar het om vuurwapens en munitie gaat die rechtstreeks naar een eindgebruiker 

gaan. 

 

Het Vlaams Vredesinstituut heeft het juridische kader rond controle op eindgebruik 

in kaart gebracht. Het is zeer complex en technisch. De nota is een poging om 

duidelijkheid te schetsen over de Europese verplichtingen en het Vlaamse juridi-

sche kader en de omzetting van Europese verplichtingen daarin. De nota integreert 

bepalingen uit het Vlaamse Wapenhandeldecreet, het Wapenhandelbesluit en de 

bestaande administratieve richtlijnen. Op basis daarvan probeert men een objec-

tieve analyse te geven van de bestaande praktijk, wat niet noodzakelijk het stand-

punt van het Vlaams Vredesinstituut is. De nota is van de hand van Diederik Cops. 

 

De nota is een onderdeel van een breder onderzoekstraject naar de controle op 

het eindgebruik de komende maanden. Diverse aspecten worden behandeld. Eerst 

komt er een nieuwe profielschets van de Vlaamse defensiegerelateerde sector. Er 

zijn een aantal nieuwe spelers en nieuwe producten. Ook wil men nagaan wat uni-

versiteiten en kenniscentra ontwikkelen omdat dat vaak gaat over vergunnings-

plichtige handelsstromen van technologie. 

 

Er zijn een aantal recente Europese ontwikkelingen zoals het Europees defensie-

fonds en de impact ervan op de exportcontrole. 

 

Ook de problematiek van due diligence van bedrijfsvoering en wat de mogelijkhe-

den en beperkingen daarbij zijn, zal worden onderzocht. 

 

Dat moet resulteren in een analyse met de praktijken, de uitdagingen, beperkingen 

en mogelijkheden inzake controle op het eindgebruik van defensiegerelateerde 

goederen. 

 

Aan dat onderzoek worden twee werkbezoeken gekoppeld. In het voorjaar van 

2022 (februari-maart) wil het Vlaams Vredesinstituut een bezoek brengen aan be-

drijven die participeren aan Europees gesubsidieerde defensieprojecten en in het 

najaar van 2022 een bezoek aan de relevante controlediensten zoals de douane en 

de exportcontroleautoriteit. 

 

Dat moet resulteren in een advies om de controle op het eindgebruik op een betere 

manier te laten verlopen. De Vlaamse overheid heeft de afgelopen jaren verschil-

lende initiatieven genomen om het eindgebruik beter te controleren. 

 

De commissie kan ook suggesties voor onderzoeksthema’s aanreiken, besluit hij. 
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2. Vragen van de leden 

2.1. Tussenkomst van Joris Nachtergaele 

Volgens Joris Nachtergaele zijn de cijfers over ongekend eindgebruik in het Jaar-

verslag 2020 niet consistent, wat te maken heeft met het effect van de kleinere 

contracten. Hij concludeert ook dat het Wapenhandeldecreet strenger is dan het 

Europese kader met extra weigeringsgronden en het loslaten van het oorzakelijk 

verband. Daarnaast gaat het om componenten van componenten.  

 

Hij vindt dus dat men de discussie in perspectief moeten plaatsen. Hij verwijst naar 

de situatie in Wallonië waarbij er in 2020 voor een bedrag van 1,8 miljard euro 

rechtstreekse uitvoer naar Saoedi-Arabië was. 

2.2. Tussenkomst van Staf Aerts 

Staf Aerts waarschuwt ervoor om conclusies te trekken omdat andere regio’s of 

landen het slechter doen. Het is goed dat Vlaanderen hoog scoort op transparantie, 

maar als er richtlijnen zijn om die nog te verbeteren, moet men daarop ingaan. De 

componenten van de componenten zijn wel degelijk cruciaal: zonder kleppen stijgt 

een vliegtuig niet op. Vlaanderen moet de lijn aanhouden van vooruitstrevend te 

zijn over mensenrechten. Hij verwijst naar Zweden dat - ook al gaat het om een 

aantal onderdelen – een aantal bestemmingen uitsluit. 

 

Vlaanderen moet streng blijven, mag zijn ogen niet sluiten, en moet een voortrek-

kersrol blijven spelen, besluit hij. 

 

 

Cathy COUDYSER, 

voorzitter 

 

Annick LAMBRECHT 

Joris NACHTERGAELE, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

COARM  Conventional Arms (Raadswerkgroep EU over de export van conventionele 

wapens) 

dCSG dienst Controle Strategische Goederen 

EU Europese Unie 

ICP  Internal Compliance Programme 

ICS2 Import Control System 2 

ngo niet-gouvernementele organisatie 

UNODC United Nations Office on Drugs and Crime 

 


